DOI: 10.18572/1999-4826-2021-4-14-19

Правовые основы деятельности адвоката по защите прав коренных малочисленных народов Севера

Квач Ирина Валериевна, старший преподаватель Югорского государственного университета irina.kvach2015@vandex.ru

Работа посвящена определению составных элементов системы норм, составляющих правовые основы деятельности адвоката по защите прав КМНС. Автор выделяет пять групп источников права адвокатской деятельности в указанной сфере. Подчеркивается, что фундаментом правовых основ деятельности адвоката по защите прав КМНС являются нормы международного права, при этом автор выделяет две основных группы таких норм. Отдельно акцентируется внимание на адвокатскую этику, а также нормы морали и их особую роль при регулировании правоотношений в указанной сфере. Делается вывод о том, что культурные особенности и традиционные устои коренных народов играют важную роль в организации деятельности адвоката по защите прав КМНС. Указывается на особый источник права — локальные нормативные правовые акты предприятий НГК, регулирующие политику компании в области взаимоотношений с представителями КМНС.

Ключевые слова: правовые основы адвокатуры, малые народы, источники адвокатского права, стандарты адвокатской деятельности.

Legal Fundamentals of Operations of an Attorney Protecting the Rights of Indigenous Minorities of the North

Kvach Irina V. Senior Lecturer of the Yugra State University

The work is devoted to the definition of the constituent elements of the system of norms that constitute the legal basis for the activity of a lawyer for the protection of the rights of the IS. The author identifies five groups of sources of the law of advocacy in this area. It is emphasized that the "foundation" of the legal framework of the lawyer's activity for the protection of the rights of the indigenous peoples is the norms of international law, while the author identifies two main groups of such norms. Special attention is paid to the lawyer's ethics, as well as the norms of morality and their special role in the regulation of legal relations in this area. It is concluded that the cultural characteristics and traditional traditions of the Aborigines play an important role in the organization of the activities of the lawyer for the protection of the rights of the indigenous peoples. The author points to a special source of law — local regulatory legal acts of oil and gas enterprises that regulate the company's policy in the field of relations with representatives of the indigenous peoples.

Keywords: legal foundations of the legal profession, small nations, sources of legal practice, standards of legal practice.